
menii de teatru trebuie să judece această 
situaţie eu multă generozitate şi să încerce 
6ă se apropie de spectatori şi ca oameni, nu 
numai ca personaje din piese. Tinerii care 
nu prea merg la teatru, nu iubesc ceea ce 
nu cunosc. Poate vom fi ajutaţi să înţelegem 
mai bine teatrul întîlnindu-ne cu creatorii 
lui. Eu sînt de şase ani în uzină (chiar 
dacă am numai 21 de ani : am urmat şcoala 
profesională de aici) şi în toţi aceşti şase 
ani n-am auzit să ne f i vizitat, să se fi or
ganizat o întâlnire ou oameni de teatru. 

ANCA VÎRLAX 
Muncitoare secţia relee 

TEATRUL — ŞCOALĂ DE 
LIMBĂ ROMÂNEASCĂ 

Secolul al XX-loa este considerat un secol 
al lucidităţii, al gîndirii ştiinţifice, al cunoş
tinţelor exacte. Pasiunea mea sînt ştiinţele 
exacte : matematica, fizica, chimia. Am 23 de 
ani. Am urmat liceul teoretic, am fost pre
miantă din clasa I şi pînă în ultima. Par
ticip la Oliampiade de matemiaitică, dezleg 
probleme. în curând, o 6ă urmez, la seral, 
Politehnica. In timpul liber citesc revistele 
..Cinema" şi „Teatiiutl" ; nu o spun ca să vă 
flatez, dar citesc aceste reviste încă de pe 
băncile liceului. V-ami dat aceste amănunte 
autobiografice, şi v-am făcut această confi
denţă în legătură cu pasiunea mea pentru 
ştiinţele exacte, pentru că vreau să vă atrag 
atenţia asupra unui aspect care mă cam de
ranjează, şi anume : diletantismul şi super
ficialitatea unor opere şi a unor autori, care 
subapreciază capacitatea de înţelegere a ci
titorului sau a spectatorului, oferindu-i o 
imagine foarte săracă şi primitivă a omului 
secolului al XXdea îndeosebi a chipului mun
citorului, a relaţiilor dintre muncă şi artă, 
dintre muncă şi ştiinţă etc. 

întâia şi cea mai puternică emoţie dc artă 
teatrală mi-au dăruit-o spectacolele consacrate 
elevilor din liceu. Repertoriul acestor repre
zentaţii cuprindea mai mult piese de Vasile 
Aleesandri, cu suflul lor avântat, patriotic. 
Ele au exercitat asupra mea o puternică în
râurire, şi cred că tânăra generaţie are ne
voie în primul rînd de educaţie patriotie-
eroică. Figurile de eroi legendari, apărători 
de ţară, exploratori îndrăzneţi, prezentaţi în¬
tr-o manieră atractivă şi la un un nivel 
literar superior, cu o finalitate înălţătoare, 
pot să contribuie, în primul rînd, la satis
facerea curiozităţii şi educarea vînstei tinere. 
Am predat un timp fizică şi matematică, am 
fost un an directoare la o şcoală de ţară. In 

cadrul orelor de limbă română, s-a vorbit 
copiilor despre dramaturgie şi despre teatru. 
Dar una este să citeşti, şi alta să vezi. 
Copiii sînt foarte receptivi şi sensibili la 
vizual. Ţin să vă spun că in acel sat ilfo-
vean, < ît am fost au prezentă acolo, n-a 
poposit nici o trupă de teatru, fie ea pro
fesionistă sau amatoare, deşi căminul cul
tural oferea condiţii favorabile reprezentării 
unui spectacol. Eu cred că atît teatrele pro
fesioniste, dar mai ales cele populare, care 
au fost special create în acest scop, ar (trebui 
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să păitrundă ou un repertoriu adecvat, repet, 
adecvat, mai adînc în mijlocul maselor, în 
şcoli, în sate, pentru a face educarea treptată 
a maselor. 

Ajm văzut, mai demult, la Teatrul Na-
ţonal, Răzvan şi Vidra, în care au jucat 
Eugenia Dragomirescu şi Emanoil Petruţ. 
Piesa tm-a impresionat profund, mi s-a părut 
a f i un model de construcţie dramatică, un 
exemplu istrălucit de arhitectură teatrală şi 
literară, o demonstraţie exemplară în reali
zarea caracterelor, şi, mai ales, m i s-a părut 
o lecţie de limbă, o pildă de limbă româ
nească, fermecătoare, viguroasă, emoţionantă 
în sonoritatea ei, ce-işi trage rădăcinile din 
graiul popular. Mă supără uneori astăzi cînd 
merg la teatru şi observ mari neglijenţe 
de limbă., denaturarea graiului, împestriţarea 
lu i cu termeni neliterari, vulgari. 

Majoritatea tinerilor cu care am discutat, 
pledează însă pentru piesa cu (temă con
temporană. Personal, mă atrage piesa care 
transmite adevăruri şi semnificaţii cotidiene, 
într-o acţiune atractivă, într-o limbă româ
nească curată şi armonioasă. 

FLORICA PERSEA 
caligraf la relee telefonice 

DE LA OM LA OM... 

— ..-Teatrul îmi satisface curiozitatea. Eu 
merg la teatru ca să văd cum se pot des
curca nişte oameni într-o situaţie impor
tantă şi complicată. Pană acum am avut 
noroc : n-a<m nimerit niciodată la o piesă 
oare să mă fucă să plec din sală. în 6chimb, 
la filme proaste am nimerit, şi, după ce am 
stat o vreme — din lene, din politeţe, să 
nu-mi deranjez vecinii — am plecat. Un 
spectacol de teatru atăt de prost încît să mă 
facă să fug d in sală, n-am întâlnit. Ar f i 
fost o catastrofă : după orele de lucru din 
uzină, după ceasurile pierdute în tramvai 
şi troleibuz, după timpul pierdut la coafor... 
N-aş mai f i mers apoi la nici un teatru... 

— ...Preferinţe ? ...N-am. Văd teatru destul 
de des, un spectacol la trei, patru săpitămîni. 
La filme nu merg cu anii, le aştept la tele
vizor. Mai muillt citesc. Nu orice, pentru că 
trebuie să citesc pentru şcoală (sînt la fără 
frecvenţă, într-a noua) şi am o soră la filo
logie, ale cărei lecturi mă influenţează şi 
pe mine, desigur. Citesc şi multe piese de 
teaitiru. 

— ...Nu prvla văd pe afişele teatrelor au
torii şi piesele citite de mine. Aşa e nor

mal : eu pot citi într-o săptămână mai multe 
piese decât poate realiza un teatru în trei 
stagiuni. Ştiu că piesele de teatru trebuie 
să arate cum se rezolvă o problemă, de aceea 
le citesc cam aşa cum alţii citesc romane po
liţiste. Nu în toate piesele se întâmplă ceva 
extraordinar, nu toate au o intrigă palpitantă, 
dar nici măcar cărţile poliţiste nu sînt toate 
palpitante. Când le citesc, îmi închipui un 
fel de reprezentare a spectacolului. Cînd le 
văd pe scenă pe cele pe care le-am citit, 
îmi dau seama că între ceea ce îmi închipu
isem eu şi Ceea ce mi-au reprezentat actorii 
este o diferenţă uluitoare. Priceperea mea 
într-ale teatrului este, deci, destul de puţin 
satisfăcătoare. Poate mă grăbesc, şi tocmai 
de aceea îmi doresc să văd tot ce am citit, 
toate piesele. Din păcate destul de multe 
din piesele aflate idhar şi în programa şcolară 
nu apar pe soenă. Caragiale e prezent cu 
D-<ale carnavalului, care nu mai e în pro
gramă. Scrisoarea pierdută, dacă se joacă 
o dată, de două ori pe stagiune... Din Se
bastian nu se prezintă nimic. Alcor şi Mona 
e o parodie, eu vreau să văd Steaua fără 
nume... Nu se joacă nici o piesă de Gaimdi 
Petrescu. Aş vrea să văd Suflete tari şi Pro
fesor doctor Omu vindecă de dragoste... Nu 
văd nici un t i t lu al l u i G. M . iZamfiresou. 

— ...Mă rog, bine că sînt speranţe să pot 
vedea Jocul de-a vacanţa şi Sam, o piesă 
care m i s-a părut ciudată. Dar vreau să văd 
şi Domnişoara Nastasid... Fi lmul realizat 
după această piesă cred că este foarte de
parte de ceea ce mi-ar putea arăta specta
colul teatral. 

— ...Din dramaturgia nouă ? — ...Nu 
prea cunosc piese, adică n-am ajuns aici ou 
bibliografia pentru şcoală. Am văzut cîteva 
spectacole, şi impresila cea mai puternică cu 
care am rămas este că scriitorii de teatru de 
acum nu dau importanţa cuvenită conflic
tului , intriga e mai puţin încordată. M-am 
gândit odată, şi cred că pot sugera şi eu o 
soluţie. Dumneavoastră citiţi rubrica De la 
om la om ? 

— ...Şi nu v i se pare că multe, poate 
cincizeci la sută din scrisorile pe oare le 
comentează Ion Băieşu, pot constitui subiectul 
unei piese ? 

— ...E şi dramaturg ? — ...N-am ştiut. 
N-am văzut nici o piesă de-a lu i . 

— ...N-am auzit de ea, chiar dacă a fost 
premiată. îmi pare rău, dacă se va relua 
Iertarea am s-o văd. Din Tanţa şi Costel 
am văzut câte ceva, dar astea sînlt fleacuri 
faţă de rubrica De la om la om. Dacă un 
teatru ar juca asemenea piese, ca acelea pe 
care le sugerează scrisorile de la aooastă ru 
brică, pe tineri i-ar interesa foarte mult şi 
i-ar atrage şi mai mult spre teatru. 

— ...E foarte greu pentru mine să cunosc 
motivele pentru care alţii nu merg la teatru 
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